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 گفتگوی پرگار با مدیر ایکوموس ایران:

باید برای بافت تاریخی یزد  
طرح راهبردی داشت

#یزد_آب_ندارد

آیت ا... مصطفی محقق داماد در نشست شب های وحدت ملیّ در بنیاد فرهنگی افشار:

قرار نبود یزد به این روز بیفتد

باید برگردیم به سنت سابقمان، تو را به خدا 
بیایید برگردیم. افتخار ما یزدی ها این بود 
تا آخر عمر، لهجه شان را تعصب داشتند و 

یزدی حرف می زدند. به لهجه یزدی صحبت 
می کردند و تا یک تهرانی بود، ادای تهرانی را 
درنمی آوردند. این وقار و سنگینی یزدی ها را 

نشان می دهد.

دلم می سوزد. یک وقتی دادگستری یزد در 
سن من داشت تعطیل می شد. چون پرونده نبود 

و قضات بیکار بودند. مثلا منزل مرحوم آقای 
خاتمی، پدر رئیس جمهور عزیز سابقمان؛ این 
بزرگوار در خانه اش باز بود، هر کس دعوایی 
داشت، می آمدند آن جا، به آن ها صلح می داد و 

تمام می شد و می رفت.  اما حالا چه؟
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شایعه حذف یزدی ها از 
مدیریت ارشد کشور؟

تایید  صورت  در  که  کرده  تصویب  قانونی  مجلس  پرگار| 
نهایی توسط شورای نگهبان، در مدت دوماه افراد بازنشسته 
از  باید  بازنشسته  استانداران  و  وزرا، سفرا  معاونین  از جمله 

سمتهای خود عزل شوند.
شایعات فراوانی درباره اینکه زمانی قمی، استاندار )اهل قم( 
استان یزد هم جزو این لیست استانداران بازنشسته هست یا 
خیر، مطرح است اما فعلا این مسئله مهم نیستو مهم سهم 

استان یزد از مدیریت عالی در کشور است. 

گزارشی آماری از وضعیت استانداران سراسر کشور:
سرپرست  با  )کرمان(  استان  یک  و  استاندار  با  استان  سی 

اداره می شود.
از 31 استاندار کشور، 27 نفر غیربومی و 4 نفر بومی هستند.

بکارگیری  منع  قانون  مشمول  استانداران  از  نفر   14
بازنشستگان می باشند.

 3 داشتن  با  گیلان  استان  استانداران،  تولد  لحاظ محل  به 
خود  به  استانداران  مجموع  در  را  سهم  بیش ترین  استاندار 

اختصاص داده است.
قم،  رضوی،  خراسان  بوشهر،  ایلام،  اردبیل،  استان های 
کرمان، کهکلویه و بویراحمد، لرستان و همدان هر کدام از 2 

استاندار در مجموعه استانداران فعلی برخوردارند.
چهارمحال  تهران،  اصفهان،  شرقی،  آذربایجان  استان های 
کردستان،  زنجان،  خوزستان،  شمالی،  خراسان  بختیاری،  و 
مجموع  در  نماینده  یک  کدام  هر  مرکزی  و  مازندران 

استانداران دارند.
جنوبی،  خراسان  البرز،  غربی،  آذربایجان  استان های  اما 
گلستان،  کرمانشاه،  قزوین،  فارس،  بلوچستان،  و  سیستان 
کشور  استانداران  بین  در  ای  گزینه  هیچ  یزد  و  هرمزگان 

ندارند.
ظرفیت های  از  استفاده  در  بی عدالتی  بیانگر  فوق  شرایط 
مدیریتی استانهاست که بخشی از آن ناشی از اصرار دولت 

به استفاده از نیروهای غیربومی در پست استانداری است.
انتظار می رود در صورت اجرایی شدن قانون منع بکارگیری 
بازنشستگان، وزارت کشور شرایط عادلانه تری در انتصاب 

استانداران کشور فراهم نماید.
 

حضور یزدی ها در سایر مدیریت های ارشد کشور
بخش های مختلفی به عنوان مدیریت ارشد کشور قلمداد 
می شود. گزارشی توسط مرکز مطالعاتی تبریز منتشر شده 
که نشان میدهد استان یزد در چارت رسمی نیروهای مسلح 
جمهوری اسلامی ایران در بین بیست رده ارشد نظامی فقط 

یک نفر)فرمانده سپاه( را دارد.
یزدی ها در لیست دوازده نفره مسئولین ارشد شورای نگهبان 

هم فقط یک نفر گزینه دارند) آیت ا... مدرسی یزدی(.
اسلامی  شورای  مجلس  ارشد  مسئولین  استانی  ترکیب 
جمهوری اسلامی ایران که مسئولیت قانونگذاری در ایران 
را بر عهده دارد  نشان میدهد در بین 27 صندلی مهم این 

بخش، هیچ فرد یزدی وجود ندارد.
درترکیب قومی و استانی مدیران ارشد قوه مجریه هم که 
و   معاونینش  جمهور،  رئیس  همچون  صندلی  پنجاه  شامل 
است که  درحالی  این  ندارد.  یزدی وجود  وزرا هستند هیچ 

حتی استاندار یزد هم یزدی نیست.
توجه  قابل  هم  قضائیه  قوه  ارشد  مسئولین  استانی  ترکیب 

هست.
شریعت  پایه  بر  ایران  اسلامی  جمهوری  قضائی  نظام  در 
مبتنی بر فقه امامیه بنیان نهاده شده نه صندلی ارشد وجود 

دارد که سهم  مردم استان یزد از آنها، هیچ هست.
مجمع تشخیص مصلحت نظام از ارکان سیاسی مهم ایران 
محسوب می شود که کارکرد اصلی آن ایجاد تعادل کیان 
شورای نگهبان و مجلس شورای اسلامی می باشد. ترکیب 
استانی اعضای مجمع نشان میدهد از 45 صندلی فقط دو نفر 
یزدی هستند. که البته آیت الله مدرسی یزدی) عضو شورای 

نگهبان( و دکتر عارف هستند.
اما در مجلس خبرگان رهبری مجلسی متشکل از فقیه های 
اساسی  قانون   1۰7 اصل  اساس  بر  که  است  شرایط  واجد 
)رهبر  فقیه  ولی  تعیین  مسئولیت  ایران  اسلامی  جمهوری 

جمهوری اسلامی( را دارد، یزدی ها سهمی ندارند.
در ترکیب استانی هیئت رئیسه کنونی )دوره پنجم( مجلس 
خبرگان رهبری از مجموع هفت صندلی، هیچ یزدی وجود 

ندارد.
در ترکیب قومی و استانی اعضای شورای عالی امنیت ملی 
نظامی- ساختار  در  مهم  شورای  یک  عنوان  به  هم  ایران 

سیاسی جمهوری اسلامی ایران محسوب می شود که تعییت 
سیاستهای دفاعی-امنیتی کشور را بر عهده دارد از مجموع 

دوازده صندلی فقط یک عضو) فرمانده سپاه( یزدی است.
در ترکیب قومی و استانی شورای عالی انقلاب فرهنگی از 
مجموع 45 صندلی اعضا فقط سه نفر )آقایان اعرافی، عارف 

و داوری( حضور دارند.
جالب آنکه در بین نهادهای فوق استانهای تهران، اصفهان، 
قم  و  گیلان  سمنان،  کرمان،  رضوی،  خراسان  مازندران، 
بیشترین گزینه را دارند و یزد با هشت صندلی در رتبه بعدی 

قرار دارد.
اخیرا هم تعداد مدیران غیربومی  ارشد استانی رو به افزایش 
است. به نظر میرسد شایعه تلاش برخی افراد برای حذف 
از پست های کلیدی در کشور واقعا در عمل رخ  یزدی ها 

داده است.

به توسعه مبتنی
 بر گردشگری نیاز داریم

پرگار| یزد میتواند در اطلس گردشگری جهانی، یکی از 
شهرهای مهم عالم باشد. این ادعا حرف گزافی نیست چرا 
که زمینه لازم برای چنین آرزویی مهیاست و بالفعل شدن 
آن نیاز به استراتژی و صد البته فهم دقیق و خواستن دارد.

واقعیت این است که هنوز در لایه های مختلف مدیریتی، 
تصمیم سازی و حتی عامه جامعه، چنین تصوری ایجاد 
نشده است و بعضا حتی آن را به سخره میگیرند. ولی اگر 
ده سال پیش به یک شهروند یزدی می گفتید قرار است 
یونسکو، روزی شهرتان را جزو شهرهای میراث جهانی 
بپندارد، باور می کرد؟ ولی شد. اگر قرار است نگاه توسعه 
و  بنیان  دانش  اصل  دو  بر  مبتنی  باید  باشیم  داشته  ای 
نداریم همین  ای  توسعه  نگاه  اگر هم  باشد.  گردشگری 

وضعیت فعلی را بچسبیم و روزگار سپری کنیم.

چرا باید به توسعه مبتنی بر گردشگری فکر کنیم؟
امروزه صنعت گردشگری سومین صنعت بزرگ صادرات 
رویداد  است.  سوخت  و  شیمیایی  مواد  از  پس  جهان 
گردشگری در میان مردمان جهان بارقه ای از امید، رفاه و 
توانایی درک درست و فهم نسبی پیچیدگی های زندگی، 
را  در سراسر جهان  تنوع معیشت  و  فرهنگی  متغیرهای 
ضرورت  و  اهمیت  می آورد.  ارمغان  به  همگان  برای 
امروزه  نیست.  پوشیده  کسی  بر  جهان  در  گردشگری 
زندگی  جدایی ناپذیر  اجزای  یکی  عنوان  به  گردشگری 
بشری به شمار می رود، و از آن به عنوان ابزاری به منظور 
توسعه نام می برند؛ با این همه، شاهد آن هستیم که عدم 
شناخت صحیح و کافی از آن، آسیب های زیانباری را به 

وجود آورده است.
گردشگری به عنوان یکی از صنایع پردرآمد، از بخش ها 
و  است  شده  تشکیل  متکثری  و  متنوع  بسیار  عناصر  و 
نگاه  در  آن می  افزاید.  پویایی  و  پیچیدگی  بر  امر  همین 
کلی سفر امری بسیار ساده و به عنوان یکی از فعالیت های 
روزمره، مرسوم و معمولی زندگی نگریسته می شود، اما با 
بازنگاهی عمیق و درنگ در این پدیده، پیچیدگی آن نمود 
موضوع  یک  امروزه  گردشگری  رو  این  از  می کند.  پیدا 
کاملًا تخصصی است و بدون اتکاء به رویکردهای علمی 
و اقدامات قاعده مند نمی توان شناخت و تفسیر قابل قبولی 
نیازمند شناخت  انتظار داشت. شناخت گردشگری  از آن 
در  خدمات  و  کالا  خدمات  زنجیره  روشمند  و  منسجم 
فرآیند گردشگری، گردشگر، جامعه میزبان، زیرساخت ها، 
شبکه حمل و نقل، اقامتگاه، غذا و نوشیدنی و... است که از 
جمله اجزاء و فعالیت های آن به شمار می روند و هر کدام 
ازین اجزاء نیز به زیربخش ها و ریزفعالیت های جداگانه و 

تخصصی تقسیم می شوند.
گردشگری نیز همانند سایر فعالیت های مرسوم بر اساس 
نیازهای جوامع شکل گرفته و رویکردهای متنوعی طی 
ادوار مختلف در آن ایجاد و گسترش یافته است. گردشگری 
در حقیقت اقدامی است در جهت ایجاد پایداری است و 
فعالیت های گردشگری به نوبه خود باید در راستای اهداف 
پایداری باشد و به عنوان یکی از عناصر توسعه پایدار لقب 
گرفته است. از سوی دیگر ذکر این نکته ضروری است 
که صحبت از توسعه پایدار صرفاً به درآمدهای اقتصادی 
انبوه گردشگران  ارزآوری و حضور  از گردشگری،  ناشی 
در یک مقصد گردشگری محدود نمی شود؛ بلکه توسعه 
پایدار مفهومی هنجاری بوده و به معنای توسعه همه جانبه 
و یکپارچه است. توسعه پایدار حتی صرفاً به مفهوم حفظ 
اقتصادی  درآمدهای  افزایش  یا  و  زیست محیطی  منابع 
توسعه  به  بلکه  نیست؛  بیکاری  اشتغال و کاهش  نرخ  و 
هنگامی که  می کند.  تأکید  عناصر  و  بخش ها  همه  در 
توسعه در همه فعالیت های اقتصادی، سیاسی، اجتماعی، 
فرهنگی، زیست محیطی نفوذ کند و یکپارچگی اهداف و 
چشم انداز جامع در آن مطرح گردد، پایداری محقق شده و 
منجر به توسعه خواهد شد. به این مفهوم که اشتغال زایی 
نیروی کارآمد و متخصص، در معنی به کارگیری نیروهای 
بدنه  توسعه  گردشگری،  مختلف  ابعاد  به  آگاه  و  فعال 
علمی و افزایش علم و آگاهی نسبت به همه ابعاد زنجیره 
فعالیت های گردشگری است و این مهم معرف نقش و 

اهمیت مولفه آموزش در گردشگری است.
جوامع  در  بسیاری  قابلیت های  از  گردشگری  واقع  در 
برخوردار بوده و صرفاً به سفر به یک مقصد و استفاده از 
خدمات محدود نمی گردد. بلکه از زمانی که فرد به دلایل 
و انگیزه های گوناگون، تصمیم به سفر می گیرد، تا زمانی 

که سفر خود را آغاز کرده و به
انجام می رساند و حتی با گذشت زمان که خاطرات سفر 
گذشته را مرور می کند، همگی در فرآیند گردشگری قرار 
از  سفر  مقصد  جوامعِ  در  گوناگونی  تأثیرات  که  می گیرد 
خود به جای گذاشته است. گردشگری علیرغم درآمدهای 
اقتصادی درخور توجه، نتایج و پیامدهای غیراقتصادی در 
را بیش  انسانی دارد که اهمیت بررسی آن  سایر جوامع 
و  ذات  در  گردشگری  می دهد.  قرار  موردتوجه  پیش  از 
سرشت، مفاهیم حرکت و تعامل مستقیم و مستمر انسان 
این حضور و  را در خود دارد.  انسان ها  با محیط و سایر 
که  است  عناصری  و  عوامل  بهینه سازی  نیازمند  تعامل 
اقتصادی  درآمدهای  نماید.  بیشتر  را  آن  دستاوردهای 
در  متآسفانه  که  است  گردشگری  از  کوچکی  بخش 
سال های اخیر به سایر جوانب آن تعمیم داده شده است و 

بر آن سایه افکنده است.
بسی جای تأمل است که گردشگری آن گونه که موردانتظار 
است، به جوامع شناسانده نشده و از سوی دیگر توسعه 
واکاوی،  بازشناسی،  نیز آن گونه که شایسته است  پایدار 
تعبیر و تفسیر نشده است. گردشگری و توسعه هر دو از 
مفاهیم چندرشته ای هستند که موضوعات و مبانی همه 
بخش های مطالعاتی را شامل شده و تنها با رویکرد کلان 
و همسو دست یافتنی خواهند بود. ذکر این نکته ضروری 
است که امروز اکثر فعالیت ها و اقدامات صورت گرفته با 
اتفاق  و رشدی هم  توسعه  اگر  و  بوده  پراکندگی همراه 
می افتد تک بعدی است و تنها به حوزه خاص مرتبط است؛ 
همچنین رشد به صورت دائمی و مستمر شکل نمی گیرد، 

بلکه موقتی و محدود خواهد بود.
منابع:
www.safar.me
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پرگار| نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه یزد گفت: سئوال مجلس از رئیس 
جمهوری، کاری خوب و نمونه بی نظیری از دمکراسی در دنیا بود.

سوال مجلس از رئیس جمهوری، نمونه بی نظیر دموکراسی در دنیا بود آیت الله 
›محمدرضا ناصری‹ در خطبه های ا نماز جمعه شهر یزد افزود: قوه مقننه و مجریه 
به خوبی این مهم را نشان دادند. وی در ادامه اظهار داشت: مسئولان، همیشه از 
اقتصاد حرف می زنند اما کمتر از فرهنگ سخن می گویند در حالی که اگر فرهنگ 

درست شود ایمان و اقتصاد درست می شود و فرزندان از طفولیت مومن و با خدا 
خواهند شد. به گفته وی همچنین وقتی فرهنگ و ایمان درست شود احتکار ، دزدی 

و تکیه به دشمن نخواهیم داشت .
آموزش و پرورش خیلی وظیفه  این خصوص  اینکه در  بیان  با  یزد  خطیب جمعه 
کرد:  تصریح  تقویت شود  فرهنگ  تا  کند  وزیر کمک  به  و مجلس  دارد  سنگینی 
برخی مدیران حال ندارند و کم کاری می کنند، باید جدی باشند تا پیشرفت کنیم .

تا خودشان  از مردم کمک بخواهیم  باید  برای هر مسأله ای  ناصری اضافه کرد: 
مسائل را حل کنند، مشکلات اقتصادی کاهش یابد و از کالاهای ایرانی همچون 

اول انقلاب، حمایت کنند.
وی بر افزایش نظارت ها تاکید کرد افزود: بدون رسیدگی به یکباره انبارها را نباید 
خالی کرد و به بازار ریخت چون در آینده، مشکل پیدا می کنیم، باید با برنامه ریزی 

پیش برویم. ایرنا

بنیاد موقوفات  زاده|  زمان  پرگار| مهدی 
محمود افشار، یادگار ارزشمند ایرج افشار، 
برجسته، مجموعه  تبار  یزدی  ایرانشناس 
برای  ملیّ«  وحدت  سه»شب  های  عنوان  با  هایی  نشست 
ششمین  در  کند.  می  برگزار  کشور  مختلف  استان های 
شب این نشست در روز سه شنبه، شش شهریور ماه »شب 
استان یزد« با سخنرانی چهره هایی همچون سیّد مصطفی 
محقق داماد، اصغر دادبه، داریوش مهرشاهی، حسین مسرت، 
علی اکبر جعفری و پیام شمس الدینی درباره وجوه فرهنگی، 

هنری، تاریخی و اجتماعی یزد برگزار شد. 
سخنانی  در  المللی  بین  علمی  چهره  داماد،  محقق  آیت ا... 
در این نشست به یادآوری روزگار اجتماعی و فرهنگی یزد 
جامعه  فعلی  وضعیت  به  نسبت  پیش،  سال  چند  همین  در 
یزد ابراز ناخشنودی و تاسف کرد. با توجه به اهمیت درک 
درست از سخنان وی، هفته نامه پرگار متن کامل سخنرانی 

او با رویکرد وفاداری به متن را منتشر میکند.
استان یزد برای همه اهل ایران زمین شناخته شده است و 
این  در  کسی  نمی کنم  فکر  نیست.  ناآشنایی  و  غریب  نام 
کنم،  توصیف  درباره اش  من  که  باشد  ندیده  را  یزد  جلسه 
ولی درباره یزد آن جاهایی که افرادی که ندیده اند،  وقتی که 
انسان صحبت می کند، علاقمند می شوند که آن جا را ببیند. 
ما باید این جلسه را برای غیریزدی ها در حضور غیریزدی ها 
علاقه  ندیده اند،  را  یزد  که  آنهایی  تا  می کردیم  صحبت 
عالمان  است.  کهن  چیزش  همه  کهن،  شهر  یک  شوند. 
بسیار بزرگ، شخصیت های بسیار بزرگ، متفکرین عالیقدر 
که تمدن ایران زمین یک مقدار زیادی روی دوش آن ها در 
طول تاریخ بوده و هست. حوزه علمیه قم از شما دوستان 
یزدی است، از درون یزد برخاسته و موسس آن یک یزدی 
است و من مفتخرم از یکی از روستاهای بسیار کوچک در 
اطراف یزد هستم. چه از نظر مادر و چه از نظر پدر روستازاده 

یزدی هستم. 
شعرای  نیست؛  گذشته ها  به  مربوط  بودن،  کهن  این  ولی 
گذشته داشتیم بسیار زیاد. وحشی بافق از آن بافق ما هست.

 دوستان شرح پریشانی من گوش کنید
 قصه بی سر و سامانی من گوش کنید
 روزگاری من و دل ساکن کویی بودیم

 ساکن کوی بت عربده جویی بودیم
کس در آن سلسله غیر از من و دل راه نداشت

 جناب استاد دادبه هم در این جمع هستند، من نباید حضور 
به هر حال شعرای  بزنم.  از شعر  ایشان شعر بخوانم و دم 
بسیار بسیار بزرگ. همین آقای وزیری که کتابخانه اش را 
بودیم.  مأنوس  ایشان  با  نزدیک  از  ما  امروز می بینید،  شما 
نبود، ولی همانطور که  با زبان شعر سخن می گفت،  شاعر 
حرف می زد، پاسخ شما را با شعر پاسخ می گفت. مثلا لابلای 
آسیدعلی  مرحوم  می زد.  حرف  شعر  با  علی الدوام  سخنش 
تاسیس  را  کتابخانه  آن  خلوصی  چه  با  وزیری)ره(  محمد 
کرد که الان سرمایه ای برای ایران است و وقف کرد برای 
آستان قدس و الان هم بحمدلله مسئولان بسیار محترمی 
مثل جناب آقای مسرت تشریف دارند و این ها خدمتگزاران 

به فرهنگ کشور هستند. ریاضی دان های زیادی ما داریم.
 چندین استاد بزرگ ریاضی داریم که در فرهنگستان علوم 
رفته  یادم  را  آن ها  که  گنهکارم  همکاران من هستند، من 
فرهنگستان  رئیس  داوری،  رضا  دکتر  استاد  کنم.  دعوت 

علوم.  ایشان یکی از شخصیت های فلسفی کشور هستند. 
فرهنگستان علوم امروز به دست ایشان اداره می شود. استاد 
دادبه، نویسنده متفکر، شاعر و شعرشناس کشور ما که در 
بسیار  استادهای  هم  شخصیت ها  این  هستیم،  خدمتشان 
محترم ادبیات، استاد اسلامی ندوشن و دیگر شخصیت های 
بسیار زنده یزدی ما هستند که اگر بخواهیم اسمی از آن ها 

ببریم، بسیار زیاد هستند.
این که گیرم پدر تو بود فاضل، از فضل پدر تو را چه حاصل. 
اجازه دهید بگویم، به خودم خطاب می کنم. اسم من محقق 
داماد است، به دلیل این که پدرم مرحوم محقق داماد، داماد 
مرحوم آیت ا... حاج عبدالکریم حائری یزدی بود و به ایشان 
گفتند محقق داماد. ما هم مفتخریم که پسر که هستیم و نوه 
که هستیم. اما آنقدر خودم را سرزنش می کنم که پدر من 
در 63 سالگی فوت کرد. اقلا 5۰۰ مجتهد در پای درسش 
بودند. در 63 سالگی فوت کرد، من الان 74  تربیت شده 
سالم است. به خودم خطاب می کنم تو چه کردی؟ نسبت 
روزی  که  بکوش  پسر  ای  بیشتر.  قدم  یک  باید  تو  او  به 
ما  منطقه  داشتیم.  افتخار  دو  یزدی ها  ما  پدر شوی.  لااقل 
منطقه قنات و قناعت بود، قناعت ما نشاندهنده تلاش ما 
بود، قناعت ما در کنار مناعت است. من همیشه معتقدم که 
اگر این تلویزیون ایران زندگی یزدی های اصیل را ) الان 
را کاری ندارم، من درست اطلاع ندارم( یزدی هایی که ما 
تا  صبح  یک  را،  زندگی شان  بودیم،  کرده  درک  جوانی  در 
ایرانی  زندگی  یک  نمونه  را،  زندگی شان  وضع  را،  شبشان 
خسیس  نبودیم،  کِنسِ  ما  بود.  درسی  چه  می کرد،  معرفی 
نبودیم، ولی ولخرج هم نبودیم. بهترین بهره را از اموالمان 

استفاده می کردیم. قناعت و مناعت. 
دهنده ای  دست  بین  در  عطا،  بین  در  بخشندگی،  بین  در 
بسیار  زندگی  در  بودند  افرادی  داشتند،  ما  یزدی های  که 
وقتی  که  است  شاهد  خدا  باز.  دست  ولی  دقیق،  حسابگر، 
مرحوم آیت ا... صدوقی شهید شده بودند، ما از تهران رفتیم 
برای تشییع جنازه ایشان. اصلا یزدی ها هرچه داشتند، در 
از  که  هایی  مهمان  پذیرایی  برای  داشتند  اخلاص  کف 
آمده  شهرستان  از  که  مهمانانی  بودند.  آمده  شهرستان ها 
بودند اصلا مانده بودند مبهوت که این مردم چقدر مهمان 
دوست هستند، در عینی که یک قران بیجا خرج نمی کنند؛ 
بنیاد  می بینید)  شما  که  مرکزی  همین  واقف  دارد.  حساب 
الان  که  جایی  داشته،  این  که  هرچه  افشار(  موقوفات 
خواب شخصی  اتاق  نسست(  برگزاری  نشستید)محل  شما 
خانمش  که  بود  شخصی اش  مسکونی  منزل  بود،  خودش 
و  نوشت  بعد  و  افشار.  ایرج  مادر  می کرد؛  زندگی  این جا 
فوت  زنم  این که  به محض  که  است؛  من  پیش  دستورش 
می کند، بشود جزو موقوفه و من این جا را تبدیل کردم به 
این جا. هرچه داشت، گذاشت برای ایران، هرچه داشت برای 
فرهنگ ایران، برای جغرافیای ایران، برای تحکیم وحدت 
کردند،  تحصیل  و  کردم  خرج  بچه هایم  برای  گفت  ایران. 
دیگر بیشتر از این نمی خواهم به آن ها بدهم. این یک یزدی 
واقف  تا یزدی هستند که  ایران دو  است. شاید در سراسر 
هستند؛ هر دو هم واقف هستند، واقف فرهنگی. نظیر ندارد 
اینقدر فرهنگ دوست باشد و  ایران که کسی  در وقف های 
اموالش را وقف فرهنگ کند. بروید و ببینید افرادی هستند 
که واقف هستند، زیاد هم هستند، ولی وقف فرهنگ ایران و 
وطن ایران و ایران دوست و ادبیات ایران نظیر ندارد. خواستم 

این را عرض کنم که گذشته ما این بود. 
باید این جا بایستیم که گذشته داشتیم؟ گذشته را باید نگاه 

کنیم برای رفتن به آینده. آینده چه باید بکنیم؟ 
در جلسات خیلی شلوغ یزد هم گفتم. آقا جوان ها را حرکت 
داشته  وجود  اعتیاد  آن جا  که  است  یزدی ها  ما  آه  دهید. 
باشد. جوان های یزد اهل تلاش هستند، نمونه ایران بودیم 
سال ها. قبل از طلوع جوان و پیرش از خانه می رفتند بیرون، 
آخرین دقایق شب می آمدند و کسی عاری نداشت که کار 
می کند، کسی به کسی متلک نمی گفت چقدر تو خسیسی، 
چقدر تو زحمت می کشی، این حرف ها نبود. بنا نبود کسی 
است  یادم  وقت  یک  کند.  تنبلی  کسی  نبود  بنا  نکند،  کار 
او  به  به دیگری گفت، همه  یک کسی یک چنین متلکی 
حمله کردند. کار افتخار است، تلاش افتخار است. آن پیرزن 
یزدی اش داشت آن موقع شربافی می کرد، پیرمردش به هر 
طریق بود می رفت کشاورزی می کرد. در این کویر خشک، 
کردند  آباد  اینطور  و  آوردند  بیرون  متری  چندین  از  را  آب 
آن جا را. دلم می سوزد وقتی آمارش را می شنوم که می گویند 
قبل،  خیر  نه  و  من  سن  در  دادگستری،  وقتی  یک  آن جا 
دادگستری داشت تعطیل می شد و پرونده نبود، قضات بیکار 
مرحوم  منزل  همین  نداشت.  دعوا  اصلا  دادگستری  بودند، 
آقای خاتمی، پدر رئیس جمهور عزیز سابقمان؛ این بزرگوار 
در خانه اش باز بود، هر کس دعوایی داشت، می آمدند آن جا 
به آن ها صلح می داد و تمام می شد و می رفت. باید برگردیم 
ما  افتخار  برگردیم.  ابیایید  خد  به  را  تو  سابقمان،  به سنت 
که  دقیقه ای  آن  تا  من  پدر  عمر،  آخر  تا  بود  این  یزدی ها 
است.  آمده  احمدآباد  از  تازه  که  بود  این  مثل  بود،  زنده 
لهجه شان را تعصب داشتند و یزدی حرف می زدند. به لهجه 
یزدی صحبت می کردند و تا یک تهرانی بود، ادای تهرانی را 
درنمی آوردند. این وقار و سنگینی یزدی ها را نشان می دهد. 
کارآفرینان بزرگ کشور را اگر بخواهیم اسم ببریم، باید یک 
این  من  که  بنویسیم  یزد  کارآفرینان  مورد  در  بزرگ  کتاب 
انتظار را از دوستان و نویسندگان جوانمان دارم با کمال جدیت 
بنشینید و زندگی این ها را بنویسید؛ این ها چه کسانی بودند، 
چگونه زندگی کردند، از صفر چگونه شروع کردند زندگی شان 
را تامین کردند و برای دیگران کار درست کردند؟ با تواضع. 
یک کسی که در دفتر آقای برخوردار کار می کرد، الان یکی 
از مقامات است. می گفت یادم نمی رود که این می آمد صبح با 
همه روبوسی می کرد. جونم، عزیزم، قربونت بروم؛ همینطور 
با همه صحبت می کرد و همه را با مهربانی. خدایا! ما این 
برایشان  و  دادیم  دست  از  چطوری  را  گذشته  سرمایه های 

ارزش قائل نبودیم.
گفتنی است آیت ا...محقق داماد بعد از این جملات سکوت 
سنگینی کرد و پس از چند لحظه سخنرانی خود را قطع کرد 

و از مهمانان خداحافظی کرد. 
در ادامه این نشست، دکتر اصغر دادبه از اساتید صاحب نام 
یزدی تبار ادبیات ایران به نقد وضعیت موجود در استان یزد 
پرداخت.  داریوش مهرشاهی هم به بیان ریشه ها و خاطراتی 
از همزیستی ادیان در یزد پرداخت. حسین مسرت، پژوهشگر 
یزد هم متن ادبی درباره یزد قرائت کرد. دکترجعفری ندوشن 
به شخصیت و آثار ایرج افشار پرداخت و پیام شمس الدینی هم 
گزارشی از پژوهشش درباره تبار یهودیان در یزد ارائه کرد. با 
توچه به اهمیت سخنان ارائه شده در این نشست، در شماره 

های آتی به انتشار آن اقدام می شود.

آیت ا... مصطفی محقق داماد در نشست شب های وحدت ملیّ در بنیاد فرهنگی افشار:

قرار نبود یزد به این روز بیفتد
ما یزدی ها دو افتخار داشتیم. منطقه ما منطقه قنات و قناعت بود، قناعت ما نشاندهنده تلاش ما بود، قناعت 

ما در کنار مناعت است. من همیشه معتقدم که اگر این تلویزیون ایران زندگی یزدی های اصیل را ) الان 
را کاری ندارم، من درست اطلاع ندارم( یزدی هایی که ما در جوانی درک کرده بودیم، زندگی شان را، یک 

صبح تا شبشان را، وضع زندگی شان را، نمونه یک زندگی ایرانی معرفی می کرد، چه درسی بود. ما کِنسِ 

فرهنگ، مغفول مانده است



PARGAR WEEKLY NEWS

هفته نامه سیاسی 
اجتماعی، فرهنگی

شنبه  10 شهریور ماه 1397  
  صدو پنجاه سری جدید

 3 شماره پیاپی  183

گفتگو

میراث

؛
صنعت چگونه باید پیشرفت 

کند؟
استراتژی  یک  کشور  صنعت  که  روزهایی  در  پرگار| 
نمی داند  صنعتگر  و  ندارد  دولت  سوی  از  مشخص 
براساس  نمی توانند  صنعتگران  چیست،  آینده اش 
معادلاتی که خود، کارشناسان شان، تجربه هایشان، علم و 
استانداردهای جهانی  با  بروند و  صنعتشان می گوید پیش 

کنند. حرکت 
در حال حاضر، صنعت در تمام مراحل کاری، تصمیم گیر 
که  چرا  ندارد  هم  گیری  تصمیم  توانایی  حتی  و  نیست 
به  و  نمانده  صنعت  برای  خوشی  روز  و  حال  روزها  این 
اصطلاح ساز صنعت استان ناکوک است. صدور بخشنامه 
و دستورالعمل های خلق الساعه و لحظه ای موجب شده 
که بدنه صنعت و معدن هر روز با یک بخشنامه و قانون 
روبه رو باشد و نرخ بهره بانکی هم یا در حال افزایش و 
یا با سود روی سود مواجه شده است، صنعتی که با یک 
تغییر می کند، صنعتی  بیمه اش  بخشنامه در یک ماه حق 
از  و  می شود  گرفته  آن  از  افزوده  ارزش  بر  مالیات  که 
می  چگونه  است،  انرژی  نرخ  تغییر  شاهد  روز  هر  سویی 

تواند پیشرفت داشته باشد؟
در سالی که به نام حمایت از تولیدات داخلی نام گذاری 
شده و صنعت با وعده های روزانه مواجه است و قوانینی 
ندارد  تولیدکننده حمایتی  از  به خود دیده که در عمل  را 

را نباید انتظار پیشرفت داشت.
آنقدر  تولیدکننده  و  تولید  راه  سر  بر  مشکلات  متاسفانه 
بتوان  بلکه  تا  یادآور شد  را  آنها  باید  زیاد است که هربار 
و  ریز  مشکلات  از  انبوهی  رفع  به  را  مسئولان  توجه 
کردن  برطرف  در  توجهی  اندک  بلکه  کرد  جلب  درشت 

آنها از خود نشان دهند. 
امروزه بسیاری از تولیدکنندگان به ویژه در استان یزد در 
بخش های زیادی از صنایع جهان حرف برای گفتن دارند 
در حالیکه در داخل از بسیاری مشکلات رنج می برند و 
لازم است تا برای افزایش توان رقابتی تنها موانع بر سر 

راه آنها را برداریم.
پی  در  را  عواقبی  است  ممکن  مهم  این  به  توجهی  بی 
آنها  ظرفیت های  از  نتوانیم  اینکه  جمله  از  باشد  داشته 
به میزان کافی بهره برداری کنیم که این مهم باید مورد 
توجه مسئولان به ویژه سازمان صنعت و حتی نمایندگان 
با مشکلات  روزها  این  گرچه صنایع  بگیرد.  قرار  مجلس 
و  هستند  مواجه  هم  گردش  در  سرمایه  تامین  و  مالی 
از  بسیاری  اذعان  به  اما  است  درمیان  پول  پای  همیشه 
ندارد  قصد  صنعت  دار،  شناسنامه  و  واقعی  تولیدکنندگان 
از دولت کمکی دریافت کند، بلکه تنها خواسته صنعت از 
دولت، توجه جدی به قوانین موجود و حذف قوانین دست 

و پاگیر از صنعت است.
امروز اگر بحث مربوط به اجرای قانون هدفمندی یارانه ها 
و حتی مالیات بر ارزش افزوده از سوی تولیدکنندگان به 
دولت  در  که  است  این  سبب  به  می شود  مطرح  دفعات 
اجرای  از  حاصل  درآمدهای  اختصاص  بارها  نیز  گذشته 
تولید  به بخش  یارانه  به صورت  یارانه ها  قانون هدفمندی 
یا  و  نداشت  بر  در  نتیجه ای  وعده ها  این  اما  شد  مطرح 
مالیات بر ارزش افزوده در جای خود وصول نشد و حتی 
این موضوع دردی مضاعف  رسید که  به وصول چندباره 

بر پیکر نحیف و بی رمق صنعت و تولید است.
علی رغم اینکه دولت یازدهم گام های خوبی در راستای 
انتظار می رفت موانع پرشماری  از تولید برداشت،  حمایت 
که بر سر راه تولید وجود دارد را کم کم بردارد تا فضای 
کسب وکار برای فعالیت بخش های مولد کشور فراهم آید 
اما در ادامه راه و با شروع به کار دولت دوازدهم این روند 
می  انتظار  که  آنگونه  و  گرفت  پیش  در  معکوس  رویه 

رفت پیش نیامد.
تولید  روند  از  که  افزوده ای  ارزش  بر  مالیات  موضوع 
وارد  تولید  دوش  بر  را  زیادی  فشار  نیز  می شود  دریافت 
شورای  مجلس  در  مسئله  این  اینکه  وجود  با  و  می کند 
نسبی  عدالت  به  شد  مطرح  اصلاح  برای  نیز  اسلامی 
ارزش  بر  مالیات  دنیا  تمام  در  حالیکه  در  نرسید  مالیاتی 
افزوده اخذ می شود تا با دریافت این نوع از مالیات به یک 

عدالت نسبی دست یابیم.
از  اینکه  جای  به  مالیات  این  ایران  در  متاسفانه 
می شود.  اخذ  تولیدکننده  از  شود،  دریافت  مصرف کننده 
از بخش های مختلف  مثال در صنعت ساختمان  به عنوان 
و...،  آهن  سنگ،  تا  گرفته  بتن  بکارگیری  از  این صنعت 
دریافت  افزوده  ارزش  بر  مالیات  مراحل  این  تک تک  از 
می شود در حالی که می توان این مالیات را از ساختمان در 

زمانی که به اتمام رسید، دریافت کرد. 
یا حتی در تولید مصالح ساختمانی مثلا آجر، ابتدا از روی 
می  افزوده  ارزش  بر  مالیات  موجود  های  کوره  سوخت 
گیرند و پس از تولید نهایی از روی محصول هم اخذ می 
شود که پرداخت هر دو مرحله به عهده تولیدکننده است 
که هم سوخت کوره خریده و هم آجر فروخته است و این 
در حالی است که باید ارزش افزوده ناشی از سوخت را در 
از  حتی  و  کنند  کم  التفاوت  مابه  به صورت  نهایی  تولید 
آجر تولید شده نیز نباید دریافت شود چون مصرف کننده 
کنار  در  نیز  مورد  این  کند.  پرداخت  را  موضوع  این  باید 
سایر مشکلاتی که برای تولید وجود دارد، می تواند مانعی 
برای ورود صنایع داخلی به بازارهای رقابتی با کیفیت و 

کمیت در سطح جهانی باشد.

پرگار| محمدمهدی جوادیان زاده، مدیرعامل شرکت آب منطقه ای یزد در 
گفتگو با ایرنا با اشاره به کمبود آب های موجود در استان و تلاش برای تأمین 
آب از منابع با ریسک کمتر از خارج ستان خاطرنشان کرد: مأموریت سوم ، 
تدوین راهبردهای تأمین آب و برنامه ریزی برای نیازهای افق 1425 است که 
در این راستا سرعت بخشیدن به پروژه خط دوم انتقال آب ، پروژه انتقال آب 

از خلیج فارس و استفاده از آب های غیرمتعارف را در دستور داریم.

وی درباره پروژه انتقال آب از خلیج فارس هم یادآور شد: این پروژه توسط 
بخش خصوصی کرمان و یزد )مجتمع صنعیت و معدنی چادرملو ( در حال 
پیگیری است که با پیگیری های استاندار یزد سهمیه 2۰ میلیون مترمکعب 

آن ، پایدار شد. 
پروژه  عملیات  شروع  و  ها  پساب  مدیریت  یزد  ای  منطقه  آب  مدیرعامل 
بار در  برای نخستین  زیرزمینی  منابع آب  به  بازچرخانی پساب تصفیه شده 

کشور با حضور وزیر نیرو، مطالعه تکمیلی به منظور استفاده از فناوری باروری 
ابرها برای احیای تالاب ها و روان آبها و برنامه ریزی برای مطالعه درباره 

آبهای ژرف را از دیگر تلاشها برای تأمین آب عنوان کرد.
وی گفت: یزد با متوسط 6۰ تا 7۰ میلمتر بارندگی کم بارش ترین استان 
کشور محسوب می شود.  با بیان اینکه میزان روان آب های استان بشدت 
کاهش یافت و رودخانه دائمی وجود ندارد ، افزود: از سوی دیگر درجه حرارت 

بالا رفت با تابستان ها و زمستان های گرمتر از سال های قبل مواجه هستیم 
و همه اینها موجب شده تا الگوی بارشی استان تغییر یابد.

در  ها  بارش  زمان  قبلا  کرد:  اضافه  یزد  ای  منطقه  آب  مدیرعامل شرکت 
پاییز و عمدتا در زمستان بود، هم اکنون در پاییز بارندگی نداریم ، در فصل 
زمستان هم میزان بارش ها کم و در واقع عمده بارندگی ها به بهار منتقل 

شده است .

گفتگوی پرگار با حجت، مدیر ایکوموس ایران:

باید برای بافت تاریخی یزد  طرح راهبردی داشت

 | زاده  زمان  مهدی  پرگار| 
سازمان جهانی یونسکو، یک 
زیرمجموعه  تخصصی  نهاد 
و  بناها  از  حفاظت  آن  ماوریت  که  دارد  خود 
نهاد  این  نام  است.  جهان  تاریخی  محوطه های 
ایکوموس است. ایکوموس یک تشکل غیردولتی 
در سطح گسترده تعریف شده و مهم ترین مرجع 
بناها و  از  بین المللی است که در زمینه حفاظت 
محوطه های تاریخی به صورت تخصصی فعالیت 

می کند .
»شورای بین المللی بناها و محوطه های تاریخی*« 
که مقر آن در پاریس است و بر حسب حروف اول 
کلمات لاتین اختصارا »ایکوموس« نامیده می شود، 
با  نهادی است غیردولتی و در همکاری نزدیک 
یونسکو )سازمان آموزشی، علمی و فرهنگی ملل 
متحد( و همچنین سایر موسسات معتبر بین المللی، 

با اهداف حفاظت بناها و محوطه های تاریخی
این نهاد بود که پرونده فنی ثبت جهانی شهر یزد 
را بررسی کرد و لیستی بلندبالا از چالش های بافت 

تاریخی را ارائه کرد.
 به موجب مادۀ 13 اساسنامه ایکوموس جهانی، 
تشکیل  ملی  کمیته  می توانند  عضو  کشورهای 
دهند و بنابراین کمیته ملی ایران با نام »موسسه 
فرهنگی ایکوموس ایران« در سال 13۸۰ به همت 
افرادی چون زنده یاد دکتر باقر آیت الله زاده شیرازی، 
زنده یاد مهندس محمد مهریار و همراهان ایشان 

تشکیل و به ثبت رسید.
هم اکنون مسئولیت ایکوموس ایران بر عهده دکتر 
مهدی حجت است. او از چهره های شناخته شده 
حوزه میراث فرهنگی و گردشگری ایران است که 
علاقه زیادی به یزد دارد و در زمانی که معاون 
میراث فرهنگی کشور بود، تلاش وافری برای ثبت 

جهانی یزد کرد. 
او چندی قبل، مهمان شورای شهر یزد بود و مجالی 
برای گفتگو درباره آینده بافت تاریخی یزد فراهم 

شد. 

اولین سوال من برمی گردد به مهمترین 
ثبت  حین  در  ایکوموس  که  مسئله ای 
شهر تاریخی در یونسکو مطرح کرد و آن 
این بود که سازه هایی که جدید تاسیس 
از  تاریخی،  بافت  در  خصوصا  می شود، 
بناهای بتنی و مصالح جدید دارد استفاده 
از  باید  که  است  حالی  در  این  می کند. 
یک  و  شود  استفاده  خشتی  سازه های 
چالشی خیلی جدی اینجا پیش آمد. ایران 
اینطور که مطرح شد، قول داد که ساز و 
کارهایی با نهادهایی مثل نظام مهندسی 
روند  یک  در  تا  کند  پیاده  شهرداری  و 
در  که  سازه هایی  بعد  به  این  از  قانونی 
خشتی  می شود،  ساخته  تاریخی  بافت 
و  مهندسی  نظام  تایید  همچنین  باشد، 
گویا  عملا  باشند.  داشته  را  شهرداری 

چنین اتفاقی نبفتاده است. 
در ارتباط با اینکه این تغییر باید اتفاق بیفتد، برای 
حکم  حقیقت  در  مصالح  این  از  کدام  هر  اینکه 
فرمول خودشان را دارند، یعنی وقتی شما از بتن 
استفاده می کنید یا از آهن استفاده می کنید یا از 
آجر استفاده می کنید، طبیعتا هر کدام از اینها شما 
را به یک اشکالی و به یک احجامی هدایت می کند. 
برای آنکه آن شکل عمومی شهر، خصوصا در بافت 
تاریخی حفظ شود، طبیعتا استفاده کردن از مصالح 
بومی اولی است، منتها نکته ای که وجود دارد، این 
است که امروز امکان این هست که به یک نحوی 
از این مصالح بومی استفاده شود که آن ضرایب 
ایمنی که باعث می شود از بتن و آهن استفاده شود، 
آن ضرایب ایمنی هم در آنها وجود داشته باشد. 
برای این  هدفطبیعتا یک مقدار مطالعات وجود دارد 
و یک مقداری هم مطالعات بیشتری باید انجام 
شود. واقعا مجموعه کسانی که در حوزه مهندسی 
عمران ما که این نوع مسئولیت را به عهده دارند، 
دارند فکر می کنند، عموما گرایش شان به سمت 
از  اینهاست و  بتنی و  ساختمان های نوی آهنی، 
این موضوع غفلت کرده اند. حالا با این ایجابی 
که ثبت جهانی برای یزد ایجاد کرده که باید در 
قسمت مرکزی از مواد سنتی و قدیمی استفاده کند، 
طبیعتا باید یک مطالعات جدیدی هم در این زمینه 

انجام شود. به هر حال اینطوری که من اطلاع دارم، 
هم دانشگاه یزد دارد روی  این موضوع کار می کند 
و هم احتمالا مجموعه نشست هایی که راجع به 
معماری خشتی در دنیا تا به حال برگزار شده، باید 
علی القاعده داده های خوبی را در این زمینه ایجاد 
کرده باشد. ایکوموس هم کاملا آماده است که اگر 
در این زمینه ها اطلاعاتی لازم باشد یا همکاری ای 
لازم باشد، ما بتوانیم آن همکاری را در اختیار شهر 

یزد بگذاریم که بتواند این کار به دقت جلو برود.

 ایکوموس ایران در رابطه با بافت تاریخی 
یزد چه  برنامه هایی دارد؟

یک شهر وقتی که به ثبت جهانی می رسد، طبیعتا 
مسئله خیلی پیچیده ای برایش ایجاد می شود، برای 
اینکه ما در حقیقت در ایکوموس، ثبت را به معنای 
اینکه اسم یک شهری در یک لیستی در یک جایی 
نوشته شود و یک شماره ای به آن داده شود، قبول 
نداریم. ما ثبت را به معنای واقعی کلمه، یعنی تثبیت 
و نگهداری درست از شهر نام می بریم. این نگهداری 
دو وجه می تواند داشته باشد؛ یک وجهش تثبیت، 
یعنی فریزکردن، یعنی عینا همانطوری که است، آن 
را بخواهیم نگهداری کنیم. طبیعتا به جهت اینکه 
زندگی در شهر جریان دارد، اینکه شما بتوانید یک 
شهر را عینا مثل سال های گذشته اش نگهداری 
کنید و هیچ در آن تغییر ایجاد نکنید، معقول نیست، 
چون آنچه که در درون شهر است، در حال تغییر 
است، بنابراین ظرفش، آن کالبدش نمی تواند تغییر 
پیدا کند. مثل اینکه یک بچه ای رشد کند، ولی 
لباس کودکی اش را بخواهد بپوشد. خب نمی شود و 
طبیعتا این تغییر پیدا می کند. اما تناسب داشتن یک 
حرف دیگری است، یعنی فهمیدن قاعده حاکم 
بر یک شهر که در طی سده های گذشته با چه 
قاعده ای رشد کرده و جلو آمده و امروز با همان 
قاعده رشد کند و جلو برود، آن بله، شدنی نیست، با 
همان فرمان. یعنی اینکه برای این است که نیاز به 
این است که ما در حقیقت قواعد حاکم بر کیفیت 
رشد شهر یزد را از ابتدا تا به امروز بفهمیم. بفهمیم 
این قاعده چه بوده و چون این قاعده را فهمیدیم، 
بفهمیم در آینده هم باید از همین قاعده... بنابراین 
ما می توانیم شهر یزد را توسعه دهیم، می توانیم در 
آن تغییراتی هم ایجاد کنیم، ولی این تغییرات چون 
هماهنگ با خود متن است، بنابراین ایجاد مشکل 
نمی کند. مثل یک مجموعه ای از گوشه های در یک 
دستگاه است که چون این گوشه ها در یک دستگاه 
قرار گرفتند و موسیقی، یک دستگاه واحد را آدم 
می تواند هماهنگ ببیند، گرچه گوشه های مختلفش 
با هم تفاوت هایی هم پیدا می کند و می شود حتی 
گسترش و توسعه بیشتری هم پیدا کند. بنابراین 
اصل در این است که ما کمک کنیم؛ الان هم علت 
حضور من در یزد و صحبت با شورای اسلامی شهر 
یزد این است که ما بتوانیم با هم یک تفاهمی داشته 
باشیم که فکر کنیم چگونه ممکن است این قاعده 
حاکم بر رشد شهر یزد را متوجه شوید و حتی المقدور 
توصیه آینده شهر را و تغییراتی که در بافت قدیم 
هست را بر اساس آن قاعده بدهیم که یکی از آن 
مواردش استفاده کردن از همان مواد و مصالح شبیه 
است. شبیه من گفتم، نگفتم عین، شبیه است، 
اشکالی هم ندارد، یعنی مانعی هم ندارد که ما امروز 
از بعضی مواد و مصالحی استفاده کنیم که کاملا آن 
حسی را که مواد قدیمی به ما می دهد، همان حرف 

را به ما بزند، همان خصوصیات را داشته باشد. 
ما باید قاعده رشد شهر یزد را بفهمیم و از حالا به 
بعد با همان قاعده حرکت کنیم. تغییر هم می شود 
در آن داد، ولی چون بر اساس آن قاعده است، این 
می تواند روی همان؛ به همین جهت است که یک 
درخت گردو به هر شکلی که در بیاید، درخت گردو 
است، اما به محض اینکه یک عدد از شاخه هایش 
را شما ببُِرید و یک شاخه بادام به آن بزنید، می بینید 
آن یک عدد تک خوانی می کند و متناسب با آن 
نیست. با اینکه این هم یک شکل واحدی ندارد، 
ولی چون از قاعده هستی پیروی می کند، بنابراین 
همه اش یک شکل خواهد بود. بنابراین شهر یزدی 
را که در آینده می بینم، شهری است گسترده، با 
زندگی امروزی، منتها چون بر اساس همان قاعده 
مثل  هم  فردایش  کرده،  حرکت  ساله  هزاران 
دیروزش است، برای اینکه این بر اساس یک قاعده 

است که دارد حرکت می کند.

تا چه حد شما مطلع از اخبار بافت تاریخی 
و اخبار میراث فرهنگی یزد هستید؟ یک 
دوره که معاون میراث بودید که قاعدتا 
مطلع بودید. الان در ایکوموس هم همان 

اشرافیت اطلاعاتی را دارید؟
حقیقتا به جهت اینکه ایکوموس مسئولیتش بیشتر 
جنبه آموزشی دارد، جنبه ارشادی دارد و من شخصا 
دخالت کردن در کار آن کسانی که دارند کار اجرایی 
در این زمینه می کنند را صلاح نمی دانم و غالبا 
پرهیز داشتم. هم موقعی که خودم مسئول بودم، 
دوست نداشتم دیگران در کارم دخالت کنند، الان 
هم من در کار آن کسانی که مسئول هستند دخالت 
نمی کنم، به این جهت است که نه، ریز قضایایی 
را که دارد اتفاق می افتد را؛ البته همانطور که همه 
علاقمندان مطلع می شوند، ما هم مطلع می شویم، 
ولی منظور شما اطلاعی است که یک انعکاسی 
هم داشته باشد. بیشتر امروز ایکوموس توجهش 
بر ارتقای فهم عمومی نسبت به ارزش های بنا و 

محوطه ها است.

 بعد از ثبت جهانی به نظر میرسد روند 
افزایش  تاریخی  بافت  در  تخریب ها 
یافت. با این تفاوت که قبلا اطلاع رسانی 
رسانه  شدن،  ثبت  از  بعد  ولی  می شد، 
خودسانسوری  یک  دچار  مدیران،  و  ها 
شدند که این تخریب ها را مستند نکنند، 
گزارش نکنند، حتی یک دوره ای برخورد 
هم نمی کردند. برای این معضل چه باید 
کرد، این معضلی که به هر حال به قول 
شما، مردم در این بافت زندگی می کنند، 
می خواهند  و  هستند  مردم سال 2018 

توسعه پیدا کنند؟
یکسری  می کنید،  سوال  شما  که  چیزهایی  این 
خیلی  آن  مورد  در  دادن  توضیح  که  دارد  مبانی 
طولانی است. من اشاره کوچکی بکنم که توقعی 
که به طور کلی در جامعه ایران نسبت به امر جهانی 
ایجاد شده، یک توقع بی معنایی است، یعنی توقع 
نیست،  درست  توقع  این  چون  نیست.  درستی 
از  یکی  است.  مترتب  برایش  متعددی  عوارض 
عوارضش آن است که شما می فرمایید. مثلا عارضه 
دومش را به شما عرض کنم. قبل از اینکه ثبت 
جهانی شود، تمام آحاد جامعه، همه مسئولان جامعه 
برای اینکه کمک کنند به ثبت جهانی، حاضرند 
همه کاری بکنند. اینجا را پمپ بنزین نزن، آنجا 
را خراب نکن، آن تیر چراغ برق را، همه هم قبول 
می کنند. آقا ثبت جهانی نمی شودها، چون اینطوری 
اینکه  می شود، همه اطاعت می کنند. به محض 
ثبت جهانی شد، بعد از آن حالا چرا نکنند، حالا 
که دیگر ثبت جهانی شده است. ما فکر می کنیم 
ثبت جهانی یک پلی است که باید از روی آن پرید، 
یعنی ما پریدیم آن طرف، خوشبخت می شویم، اما 
چنین چیزی نیست. نه کمکی به ما می شود، نه 
چیزی، نه فایده عملی آنطوری دارد؛ تنها چیزی 
که است، آن چه که واقعیت دارد ثبت جهانی، این 
است که آن چه که شما دارید، در حیثیت فرهنگی 
عالم موثر است. بنابراین باید با دقت بیشتری از آن 

مراقبت کنیم. درست مثل این می ماند که شما یک 
سکه ای داشته باشید و فکر کنید آن سکه برای 
دوران قاجار است و من به شما بگویم این سکه 
برای دوران هخامنشی است و منحصربفرد هم 
از آن سکه  از فردا یک طوری دیگر  است. شما 
مراقبت می کنید. یعنی وقتی او می گوید این ثبت 
جهانی، یعنی مقیاس و ارزش این اثر در مقیاس 
جهانی مطرح است. بود و نبودش به فرهنگ عالم 
مرتبط است، بنابراین تکلیف ما بیشتر می شود. پس 
این یک جواهری است که باید با دقت بیشتری از 
آن مراقبت کنیم. منتها یکسری خرده مسئولیت ها 

در اینجاها تغییرات پیدا می کند.

الان  می گویید،  شما  که  مسئله  این  با 
تکلیف چیست؟ مردم یک مشکلاتی در 
بافت داشتند، با ثبت جهانی، توقعشان 
از رفع این مشکلات چند برابر شد، نکته 
آنجاست که آن مشکلات پابرجاست که 
هیچ، مشکلات دیگری به قول شما بعد 
از این پدیده هم اتفاق افتاده ، از جمله 
آمد.  وجود  به  سیستمی  که  رهاشدگی 
اکنون چه باید کرد؟ چه کسی باید کاری 
بافت 700  یعنی شما یک  انجام دهد؟ 
هکتاری دارید که حدود 200 هکتار آن 
ثبت جهانی است، ولی مشکلات به هم 
پیوسته است و انگیزه ای برای رفع آن 

دیده نمی شود.
تا موقعی که مردم متوجه این نشوند که آن چیزی 
که در اختیارشان است دارای چه ارزشی است، عملا 
نسبت به آن متعهد نخواهند بود. مثالی بزنم. یک 
پیرزنی در یک روستایی یک کتاب قرآن قدیمی 
خودش را با هیچ قرآن رحلی چاپ رنگی حاضر 
خودش  قرآن  می داند  چون  کند،  عوض  نیست 
یک  ولی  نیست،  عتیقه  این  ولی  است،  عتیقه 
زندگی  آن  در  دارد  که  خانه ای  نمی داند  یزدی 
می کند، عتیقه است و هنوز فهم اجتماعی ما به 
جایی نرسیده که متوجه شویم که خود این با همه 
شکسته و بستگی اش و با همه اینها عتیقه است و 
عتیقه را الان طرف بگوید من این را خراب می کنم، 
هفت طبقه روی آن می سازم. این می شود آن قرآن 
نو، آن هم می شود آن قرآن عتیقه؛ عتیقه ارزشش 
بیشتر است، منتها این ارزش بیشتر با مردم باید زیر 
دندانشان احساس کنند، یعنی بفهمند که فایده اش 
برای آنها چیست. چون خیلی گسترده است، عملا 
تمامش را نمی توانید شما به تمام آحاد ساکن در 
این محدوده شیرینی اینکه یک چنین عتیقه ای در 
اختیارشان است، این را به اثبات برسانیم. راه حلی 
که به ذهن بنده حقیر می رسد، این است که یک 
تعدادی از این کوچه ها از یک مجموعه ای از این 
خانه ها، هم اهالی ساکنش، هم کیفیت خود کوچه و 
خانه اش، هم امکاناتش که نزدیکش است، بعضی ها 
مستعدتر از بقیه هستند. پیشنهاد من این است؛ 
 شناسایی کنیم آن نقاط، آن تعدادی از خانه های 
کوچک و محدود که چنین پتانسیلی در آن است. 
هم خانواده هایی که دارند در آن زندگی می کنند 
اصیل هستند، هم قبول دارند در آن خانه ها زندگی 

کنند، هم باید یک دستی به سر و رو بکشیم آنجا، 
مثل عروس خوشکل می شود و درجه یک می شود. 
اینجا را پیدا کنیم، شروع کنیم روی اینها کارکردن، 
کمک کردن، حتی پول دادن و خرج کردن برای 
اینکه این احیا شود. وقتی که تمام آن ظرفیت های 
درونی اش احیا شد، بقیه نگاه می کنند و می بینند 
عجب چیزی شده؛ تازه آن شیرینی داشتن این چیز 
عتیقه را متوجه می شوند. چرا؟ چون اولین اتفاقی 
که آنجا می افتد، این است که قیمتش دو، سه برابر 
می شود. وقتی که این قیمت فقط با یک اسم ثبت 
این قیمت می افتد، شما فکر کن اگر ثبت واقعی 
کنید، چه اتفاقی می افتد. چون به همه آن نمی توانیم 

برسیم، به یک نقطه هایی از آن می رسیم.

یعنی شما می گویید منطقه بندی پایلوت 
کنیم و با مرمت و بازآفرینی شهری طرح 

بریزیم؟
در  که  نقطه هم  تا  پنج  بله، من می گویم حتی 
شهر یزد مستعد باشد که شما پیدا کنید، روی آن 
سرمایه گذاری هم کنید و اینها را احیا کنید، این 
می شود امام بقیه، یعنی همه نگاه می کنند. اینجا 
قیمتش می رود بالا، می گویند ما هم حاضریم که 
فرض کنید 5۰ میلیون خرج کنیم، 2۰۰ میلیون 
نمی روند  دیگر  وقت  آن  خانه مان.  روی  برود 
سراغ خراب کردن، می روند سراغ آبادکردن و پول 
درآوردن. آبادکردن و پول درآوردن، به غیر از خراب 

کردن و پول درآوردن است.

هستید  نظر  صاحب  که  کسی  به عنوان 
گردشگری.  و  فرهنگی  میراث  حوزه  در 
توصیه تان به مسئولان هم استانی و هم 

شهری یزد چیست بابت این بافت؟
من خیلی روشن گفتم، فرق است بین کسی که 
خیلی خوب است و همه به زیارتش می آیند، با 
را  او  مردم  که  می کند  کارهایی  یک  که  کسی 
بپسندند و به زیارتش بیایند. این دو با هم فرق 
می کند. یک نفر آنقدر آدم خوبی است که به خاطر 
می روند  می شوند.  مشتری اش  همه  خوبی اش 
زیارتش، دستش را می بوسند، از کُتش یک تکه 
برمی دارند، برای اینکه آدم مقدسی می شود و خیلی 
خوب. یک کسی هم است که یک آدمی است 
که مدام سعی می کند یک کاری کند که محبوب 
مردم شود، مطلوب مردم شود. بنابراین مویش را 
می کند،  اینطوری  را  می کند، صدایش  اینطوری 
ادای اینطوری درمی آورد، یکدفعه شروع می کند 
بذل و بخش کردن، یک موقع اینطوری می کند؛ 
چرا؟ چون همه اینها تقلبی می خواهد جلب نظر 
مردم را بکند. فرق بین این دو تا یک مو است. 
یک موقع شهر یزد می رود به سمت اینکه یک 
کاری بکند که توریست خوشش بیاید، یک موقعی 
یک جوری می شود که توریست خوشش می آید، 
نه اینکه کاری کنیم خوشش بیاید. خوشش می آید، 
چرا؟ چون اصیل است، چون درست است، چون 
هرچه در او است، همه اش درجه یک است، آن 
وقت توریست باز هم آن موقع هم می آید، اما این 

کجا و آن کجا؟

من می گویم حتی پنج تا نقطه هم که در شهر یزد مستعد باشد که شما پیدا کنید، روی آن سرمایه گذاری هم کنید و اینها 
را احیا کنید، این می شود امام بقیه، یعنی همه نگاه می کنند. اینجا قیمتش می رود بالا، می گویند ما هم حاضریم که فرض 

کنید 50 میلیون خرج کنیم، 200 میلیون برود روی خانه مان. آن وقت دیگر نمی روند سراغ خراب کردن، می روند سراغ 
آبادکردن و پول درآوردن. آبادکردن و پول درآوردن، به غیر از خراب کردن و پول درآوردن است.

سهم استان از آب انتقالی خلیج فارس نهایی شد



صفحه
 آخر

Info@pargarnews.ir   آدرس الکترونیکی
www.PargarNews.ir    وب سایــت نشـریه  

هفـته نامـــه سیاسی 
اجــتماعی، فــرهنگی

یزد در قدیم

نمایی از میدان خان یزد در سال ۱۲۸۱. این میدان به نام میدان آب نیز خوانده می شد و از مراکز خرید و فروش و تفریح 
مردم بود. عکاس M. E. Hume-Griffith منبع عکس: سایت غول آباد

صاحب امتیاز:
نسرین زمان زاده

مدیر مسئول:
زهرا شاه شوازی

سردبیر:
مهدی زمان زاده

زیر نظر شورای تحریریه
مدیر پروژه و طراحی:

موسسه فرهنگی
 رسانه پرداز

تیراژ:
پنج هزار نسخه

چاپ:
چاپخانه ریحان 

تماس:
یزد -بلوار پاکنژاد خیابان 

پرورش واحد28
تلفکس:  03537282023

تلفن واحد بازرگانی:
0351-7282023
09194963734

از تمامی علاقه مندان 
برای همکاری در هفته 

نامه پرگار دعوت 
می شود مطالب خود 
را به ایمیل نشریه 

ارسال کنند. مطالب 
منتشر شده لزوما 

دیدگاه  پرگار نیست. 
پرگار منتظر نظرات و 
انتقادات خوانندگان 

است.
پرگار نشریه مستقل 

و متعلق به بخش 
خصوصی می باشد.

تقویم یزد

1308/6/1 چاپ نخستین شماره ماهنامه نمکدان به مدیریت عبدالحسین آیتی یزدی.
1275/6/2 بر دار شدن و شهادت میرزا رضا عقدایی )کرمانی( نامور به شاه شکار.

1300/6/2 آغاز به چاپ نخستین شماره روزنامه انقلابی و مردمی طوفان به همت زنده یاد فرخی یزدی.
1369/6/4 درگذشت شاعر یزدی تبار و بلند آوازه معاصر مهدی اخوان ثالث در تهران.

1348/6/8 درگذشت سید ضیاءالدین طباطبایی یزدی سیاستمدار و کار گذار کودتای سیاه  1299 ه.ش.
1376/6/9 درگذشت استاد دکتر محمد کریم پیرنیا بنیانگذار معماری نوین ایران.

اي عشق شعله ورشو وبال وپرم بسوز
شعله به جانم افکن وخاکسترم بسوز

آزرده ام زهستي خود کار من بساز
دل خسته ام زجرعه کشي ساغرم بسوز

اي آه پرشرار نهان در وجود من
از سینه ام برون شووخاکسترم بسوز
اي سیل اشک دامن من پرستاره کن

اي شورعشق دیده پر اخترم بسوز
ازقعرجان من بتراو اي مذاب شعر
دیوان هستیم ببر وجوهرم بسوز 

  در عصر انجماد محبت نمانده است
حرفي براي طرح غزل دفترم بسوز        سالک یزدی

 در سال 1337 ه.ش دوره نوزدهم از انتخابات مجلس شورای ملی 
مرکز  یزد،  فرماندار  دادند.  قرار  شهربابک  را  انتخابات  مرکز  بود. 
انتخابات را از شهر بابک به تفت منتقل کرد. به دنبال این اقدام، اهالی 
شهربابک رنجیده شدند و عده ای به سرپرستی ابوالفتح خان به تهران 
رفتند و از نخست وزیر وقت، )منوچهر اقبال( خواستند تا شهربابک را 
از یزد مجزا، به کرمان منضم نماید که با تقاضای آنها موافقت شد. اما 
شهربابک، به کرمان واگذار نشد بلکه ضمیمه رفسنجان شد. سرانجام 
پس از گذشت هفده سال، شهربابک به عنوان یکی از شهرستان 
های استان کرمان معرفی شد، بدین قرار که در تاریخ بهمن 1354 
با جدا کردن چند دهستان از فارس و افزودنشان به حوزه شهربابک، 
شهرستان شدن آن، به تصویب هیئت وزیران رسید فرمانداری  به 
نماینده مردم شهربابک،  این زمان  محسن تفضلی واگذار شد. در 

حسن صدر یزدی بود. منبع: کتاب شهربابک، سرزمین فیروزه

دیوان شعرا چگونه شهربابک از یزد جدا شد؟

گزارش
انرژی

خبر
آرشیو تاریخ
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تاریخ یزد

انرژی  از  برق  تامین  طرح  پرگار| 
خورشیدی بر روی پشت بام خانه 
سوی  از   95 سال  از  یزد  در  ها 
با  و  شد  مطرح  یزد  کویر  پیشگامان  تعاونی  شرکت 
سرعت، این پروژه آغاز به کار کرد اما با گذشت دوسال 
با وجود اینکه یزد مستعدترین منطقه برای اجرای طرح 
های انرژی خورشیدی است این طرح سرعت کمی به 
خود گرفته و تا رسیدن به نقطه پایان راه طولانی در 

پیش دارد.
بر اساس آمارهای مطرح  شده در کنفرانس جهانی انرژی 
6 نقطه در جهان برای تولید انرژی خورشیدی مناسب اند 
که دو نقطه آن از آن در استان یزد قرارداد و تحقیقات 25 
ساله اخیر نشان داده یزد از برترین پتانسیل تولید انرژی 

خورشیدی برخوردار است.
مسئولان استان نیز بر این امر تاکید دارند که باید برای 
احداث نیروگاه های خورشیدی به سمت سرمایه گذاری 
بخش خصوصی برویم اما در عمل چندان تلاشی برای 
جذب سرمایه گذار صورت نگرفته و بخش خصوصی هم 

تمایل چندانی از خود نشان نمی دهد.
ایجاد نیروگاه های خانگی هم علاوه بر اینکه باید متراژ 
مناسبی داشته باشند، چند شرط دیگر هم دارد از جمله 
اینکه مالکیت ملک و کنتور برق را را نیز باید داشته 
باشند. تا متقاضیان بتوانند در این سرمایه گذاری های 

خرد شریک شوند.
رئیس شرکت تعاونی پیشگامان کویر یزد در خصوص 
روند اجرای این پروژه و وضعیت فعلی آن به خبرنگار 
انجام  قراردادهای  تا  کشید  طول  مدتی  گفت:  پرگار 
کار را منعقد کنیم ضمن اینکه مقداری از سلول های 
خورشیدی را سفارش دادیم که آمده است و بخشی از 
این سفارش که از آلمان بود به دلیل تحریم ها موفق به 
انتقال نشدیم اما جایگزین آن را تامین کرده ایم که به 

زودی وارد خواهد شد.
محمدرضا رضایی نژاد با تاکید بر زمانبر بودن این پروژه 
ادامه داد: هر واحد مسکونی که متقاضی چنین طرحی 
باشد باید یک قرارداد 27۰ صفحه ای را امضا کنیم تا 
فرآیند نصب آغاز شود و پس از نصب به بازدید و تایید 
نیاز دارد که تقریبا پس از نصب چهار روز فرایند بازدید و 

تایید طول می کشد.
وی با اشاره به تغییر و تحولات ارزی اخیر و تاثیرات آن 
بر بسیاری از امور اضافه کرد: متاسفانه نوسانات ارزی 
موجب افزایش شدید قیمت ها شد و تمامی محاسبات 
اقتصادی ما را به هم زد لذا نمی توان بر اساس پیش 

بینی ها اقدام کرد.
مدیرعامل تعاونی پیشگامان کویر یزد با بیان اینکه 17۰ 
قرارداد در این زمینه منعقد شده و به ازای این تعداد نیز 
تسهیلات پرداخت شده است تصریح کرد: هر خانه یک 
نیروگاه خورشیدی است و به لحاظ اجرای کار و پروسه 
ای که دارد تفاوت چندانی با نیروگاهای مقیاس بزرگ 

خورشیدی ندارد.
وی با تاکید بر اینکه اجرای کار کمی کند شده اما توقف 
نخواهد داشت عنوان کرد: پیش بینی میکنم تا پایان 

سال برای 17۰ موردی که عقد قرارداد شده و تسهیلات 
آن نیز پرداخت شده است نصب و راه اندازی کنیم.

رضایی نژاد بیان داشت: در حال حاضر کار عملیاتی و 
اجرایی 35 نیروگاه خانگی تکمیل شده و نزدیک به 
همین تعداد هم در دست اجرا است و خوشبختانه تمامی 
زیرساخت های استفاده از انرژی حاصل شده از این پنل 
ها تامین شده و مشکلی در استفاده از برق آن در شبکه 

نیست.
مدیر عامل تعاونی پیشگامان، پیش از شروع چنین طرح 
و سرمایه گذاری در استان گفته بود اگر مردم اعتماد 
کرده و سرمایه گذاری کنند می توان در مدت یک سال 
و نیم 1۰ هزار خانه را در یزد به سیستم بهره برداری از 

انرژی خورشیدی مجهز کرد.
وی با بیان اینکه می توانیم به درستی از آفتاب و پشت 
بام خانه ها استفاده کنیم و در همان محل مصرف انرژی 
مورد نیاز را تولید و تامین نماییم نیز گفته بود: با پرداخت 
15 میلیون تومان توسط هر خانواده پیشگامان می تواند 
ضمن تضمین اصل سرمایه و همچنین سود ماهیانه 
آبگرمکن  به  آن پروژه، مجهز شدن هر خانه در یزد 

خورشیدی را انجام دهد.
در  یزد  استان  برق  توزیع  مدیرعامل  در همین حال 
اینکه  بیان  با  خود  عملکرد  ارائه  در  خبری  نشستی 
زمینهٔ  در  بالایی  بسیار  ظرفیت  از  یزد  استان 
خورشیدی  انرژی  به ویژه  پذیر  تجدید  انرژی های 
برخوردار است، از انعقاد بیش از هزار قرارداد استفاده 
از انرژی خورشیدی با تعاونی پیشگامان کویر یزد خبر 
داد اما در پاسخ به سوال خبرنگار پرگار گفت: نزدیک 
به 2۰۰ قرارداد در این زمینه با پیشگامان منعقد شده 
است و تا کنون کمتر از 2۰ دستگاه نصب شده است.

محمدرضا صحتی با بیان اینکه تعدادی نیز در حال 
زمینه  در  که  ای  پروژه  تنها  داد:  ادامه  است  نصب 
پروژه  همین  است  نشده  متوقف  خورشیدی  انرژی 
خانه به خانه پیشگامان است اما اینکه مشکلی ایجاد 

شود و متوقف شود یا نه اطلاعی ندارم.
وی با بیان اینکه قطعات و پنل های انرژی خورشیدی 
خانگی هم وارداتی است و باید از خارج کشور تامین 

شود اضافه کرد: ممکن است با نوسانات ارزی این کار 
مقرون به صرفه نباشد و ادامه واردات با این قیمت ها 

متوقف شود.
ما  اینکه  بیان  با  یزد  استان  برق  توزیع  مدیرعامل 
آمادگی کامل برای انجام کار داریم و هیچ مشکلی 
وجود ندارد تصریح کرد: ادامه کار به تعاونی پیشگامان 
تامین  اگر  نیاز بسته است و  تامین قطعات مورد  در 

نشود قطعا کار ادامه نخواهد داشت.
وی پیشتر هم در جمع خبرنگاران گفته بود رویکرد 
صنعت برق یزد ایجاد نیروگاه های خانگی خورشیدی 
برق  تلفات  کاهش  زمینهٔ  در  هم  که  چرا  است 
مؤثر بوده و هم از صرفه اقتصادی برای تولیدکننده 

برخوردار هستند.
گرچه تنها بودجه ای که در اختیار توزیع برق، برای 
برق  عوارض  قرارداد  تجدیدپذیر  انرژی های  توسعه 
است که آن  هم به ازای هر کیلووات 5۰ ریال است 
که از مشترکان دریافت می شود و طبق قانون، این 
مبلغ جهت توسعه انرژی خورشیدی و برق روستایی 
بوده که با در نظر گرفتن این مهم می توان گفت سهم 
توسعه انرژی خورشیدی از این بودجه تقریبا 5۰ درصد 
است و با روند رشدی که توسعه این انرژی در کشور 
دارد این مبلغ در آینده پاسخگو نخواهد بود بنابراین 
باید به سمت جذب سرمایه گذار در این زمینه حرکت 

کرد.
از سویی احداث نیروگاه های خورشیدی زمانی مفید 
خواهند بود که در محل هایی باشد که منجر به کاهش 
تلفات شبکه شود بنابراین صرفاً نباید به دنبال افزایش 
تعداد نیروگاه ها بود بلکه باید به دنبال احداث نیروگاه 

بر اساس نیاز باشیم.
با توجه به اینکه یزد بستر مناسبی برای استفاده از 
رسد  می  نظر  به  اما  دارد  پذیر  تجدید  های  انرژی 
مسئولان توجهی به این بستر برای تولید برق و ایجاد 
اشتغال و ارزش افزوده و کسب درآمد برای استان از 
طریق فروش برق تولیدی ندارد این در حالیست که 
کشوری مانند اتریش بیش از 9۰ درصد برق تولیدی 

خود را از انرژی تابشی می گیرد.

گزارش پرگار از یک رویدادی که میتوانست انرژی برق را متحول کند؛

سرعت لاک پشتی پروژه نیروگاه خورشیدی خانگی

پرگار| مجله غول آباد گزارشی منحصربه فرد منتشر کرده 
ارتش  از  مخفی  مامور  یک  های  یادداشت  از  روایتی  که 
بریتانیاست که حدود 13۰ قبل به یزد آمده است و روایتی 
دقیق و دست اول از اوضاع آن زمان این شهر روایت کرده است. در مقدمه 
این مطلب آمده: گزارش محرمانه توسط »هنری بسرست وان«، هنرمندی 
نقاش و مامور مخفی ارتش »بریتانیا« در »هند«، نوشته شده است. او برای 
شناسایی ایران، از تاریخ 22 آذر 1266 تا 12 شهریور 1267، جنوب تا شمال 
این کشور را پیمود. مهم ترین شهری که او در ماموریتش، بیشترین توقف و 
تجسس را در آن داشت، یزد بود. او از تاریخ 13 اسفند 1266 تا 11 فروردین 

1267 را در این شهر گذراند.
وان در یزد مهمان اردشیر مهربان، تاجر تحصیل کردهٔ زرتشتی، بود و در 
خانه باغ او اقامت داشت. »ادوارد براون«، خاور شناس بریتانیایی، که یک ماه 
پس از »وان« به یزد آمد نیز در همین خانه باغ ساکن بوده است. »براون« در 
کتابش می نویسد: ”معلوم شد که یک ماه قبل از این، این خانه محل سکونت 
یک انگلیسی دیگر موسوم به »ستوان وگان« بوده.باغ مزبور در جنوب شهر و 
کنار دشت قرار داشت. بعد ها، من و »ستوان وگان« نزد دولت خودمان اقدام 
نمودیم که یکی از زرتشتی های یزد را به سمت نمایندهٔ خود در آن شهر 

انتخاب کند. این گزارش بخشهای مختلفی دارد. 
حکومت

ولایت یزد سابقاً تحت حکمرانی »شیراز« بود؛ اما اکنون در سال 1۸۸۸ م 
فرمان حکومت  تحت  مستقیماً  و  است  یزد، ولایتی مستقل  ه.ش(   1267(
مرکزی در »تهران« قرار دارد. یزد، افزون بر یک نفر حاکم اصلی، یک نفر 

هم نایب الحکومه دارد.
حکومت یزد از نوع اقطاعی است. مثلًا حاکم پیشین، این ولایت را با پرداخت 
25۰.۰۰۰ تومان به مقاطعه گرفته بوده و برای همان سال، گمرکات یزد را 

نیز به مبلغ 47۰۰۰۰ تومان اجاره کرده بوده است.

  قشون
یزد هیچ قشونی ندارد. البته 5۰۰ قره سوار برای دستگیری راهزنان در ولایت 
یزد در نظر گرفته شده است؛ ولی آنها هیچ تشکیلات و آرایش نظامی ای 

ندارند و تسلیحات آنها فقط و فقط تفنگ است.
ارتباطات

یزد یک تلگراف خانه دولتی دارد که خطی تک سیم از آنجا به »شیراز« و 
»کرمان« کشیده شده است. این شهر، پست خانه ای هم دارد که با سیستم 
پست اروپایی کار می کند. نامه های پستی از اینجا به طور هفتگی به »بندر 

عباس« و »بوشهر« ارسال می شود.
اقلیم

در طول  است.  فرح بخش  و  خشک  عموماً  و  سالم  بسیار  یزد  هوای  و  آب 
سرد ترین ماه سال، یعنی دسامبر )آذر و دی(، دما بین 1- تا 3 درجهٔ سانتی 
گراد در نوسان است؛ اما اوایل ماه ژوین )اواسط خرداد(، دما تا 32 درجهٔ 

سانتی گراد افزایش می یابد که بیشینهٔ دمای سالیانه در این شهر است.
 آب

آب یزد، سالم و برای رفع نیاز های اهالی و همچنین آبیاری باغ های فراوان 
شهر کافی است. این آب از حوالی کوهپایه های »شیر کوه« به دست می آید 
و به وسیله قنات ها به شهر آورده می شود. عمق مادر چاه این قنات ها از 1۰۰ 
از سمت جنوب و  بالا تر. رشته های قنات  اعماقی  تا  فوت )3۰ متر( هست 

جنوب غرب به شهر وارد می شوند.
گفته می شود که یزد دستکم 7۰ رشته قنات دارد. قطع کامل شبکه آبرسانی 
به این شهر، دشوار است؛ چرا که برخی از این قنات ها در اعماق بسیار زیادی 
در زیر زمین در جریان اند و با همین عمق زیاد از زیر شهر رد می شوند تا 
آب را به آبادی هایی در شمال شهر برسانند. این جریان های زیرزمینی عمیق، 
پایین  به سمت  پله هایی طولانی  راه  با  که  زیرزمینی  دالان هایی  از طریق 

می روند، از شهر قابل دسترسی هستند.

یزد به روایت گزارش محرمانه  یک مامور مخفی 


